
volffnummer: 747 

STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE DE GRONDWET EN DE KIESWET 

Stac./N.966 

SUBCOMMISSIE-II 

Verslag van de 23e vergadering; van subcommissie-II, ge 
houden op vr i j d~a"g 9 .1 a nu ar i 1970 > aanvang des middags 
14.15 uur in de Grote Vergaderzaal van het Ministerie 
van Binnenlandse Zaken, Binnenhof 19 te Gravenhage 

Aanwezig: de heer Cals (voorzitter), mevrouw Fortanier-
De Wit en de heren Daudt, Gruijters (alleen de middag
vergadering), Jeukens, Prins en Scholten. 
Voorts aanwezig: de heren Borman (notulist avondvergade
ring) en Nlessen (notulist middagvergadering). 

Verslag 24e ver-
gadering 

Mededelingen 

De notulen van de vorige vergadering (volgnummer 73 i) 
worden goedgekeurd met één wijziging aan het slot (p. 10), 
waaraan de zin wordt toegevoegd: 

"De vergadering wordt gesloten om 17.45 uur." 
De voorzi tter deelt mede, dat hij met het secretariaat 

overleg gepleegd heeft over het concept-rapport inzake het 
hoofdstuk Regering.Hij stelt voor in de subcommissie het 
hoofdstule Stateu-Generaal af te werken, alvorens het con
cept-rapport inzake de regering in eerste lezing te be
zien. De heer Borman verwacht, dat het secretariaat begin 
februari met het concept-rapport gereed kan zijn. De voor
zitter deelt mede, dat hij van begin maart tot eind april 
v a nw e g e de we r e I d t e ut o o n s t e 11 i n g a f we z i g is. II ij hoop t a an-
wezig te zijn bij de behandeling van het rapport inzake de 
regering zowel in de subcommissie als in het plenum. Op een 
desbetreffende vraag van de voorzitter antwoordt de 
n e e r Scholten, dat hij in de gelegenheid is de voorzitter 
in de maanden maart en april te vervangen. 
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dit begrip te zeer privaatrechtelijk opgevat, in de zin 
van een mandaat, dat eventueel teruggeëist kan worden. 
Met vertegenwoordiging hangt nauw samen het begrip 
"zonder last of ruggespraak". 

De heren Jcukens en Scholten menen, dat het ver
tegenwoordigen door middel van het parlement in staats
rechtelijke zin moet worden opgevat; juist uit het voor
schrift, dat de leden stemmen "zonder last (of ruggespraak)" 
blijkt, dat het begrip vertegenwoordiging geen privaat
rechtelijk begrip is. Of aan deze materie in de inleiding 
op het toekomstige rapport uitgebreide beschouwingen moe
ten worden gewijd, blijft voor de heer Scholten de vraag; 
naar zijn oordeel dient de subcommissie ervoor te waken 
een staatsrechtelijk handboek te willen schrijven. 

Mevrouw Forbanier merkt op, dat in artikel Jk van de 
proeve niet staat, dat de Staten-Generaal het gehele 
Nederlandse volk vertegenwoordigen. De heer Jeukens is van 
mening, dat aati het vervallen van het woord "gehele" geen 
betekenis dient te worden gehecht; oorspronkelijk was het 
voorschrift van artikel 88 van de Grondwet bedoeld om het 
vertegenwoordigen van de provincies uit te sluiten. De 
heer Gruijters merkt op, dat het hier gaat om een seman
tische kwestie: "het Nederlandse volk" betekent al alle 
Nederlanders, "het gehele Nederlandse volk" zou dubbelop 
zijn. 
Naeir het oordeel van de voorzitter mag het weglaten van het 
woord "gehele" niet worden uitgelegd als zou het de deur 
openzetten voor een wijziging in het kiesstelsel. 

De heer Borman stelt de vraag, of in de inleidende 
paragraaf over de functie van het parlement aangeknoopt kan 
worden aan de algemene beschouwingen uit het Eerste rapport 
der staatscommissie. De heer Scholten brengt hier tegenin, 
dat het in het Eerste rapport in het bijzonder ging om de 
functie van het kiesstelsel, en niet zo zeer om de functie 
van het parlement. 

De voorzitter stelt het volgende aspect van de functie 
van het parlement uit volgnummer 739 aan de orde, te weten 
de grondslag voor het regeringsbeleid. Spreker merkt op 
dat dit een onscherpe term is en dat dit aspect niet apart 
kan worden gezien van "medebeleidsbepaling". 

De heer Scholten maant tot voorzichtigheid bij het 
hanteren van de term "medebe 1 eidsbcpa1ing" naast het be
grip "be 1 eidscontro 1 e". De voorzi tter sluit zich hierbij 
aan. Zijns inziens blijken vele daden van wetgeving niet 
alleen uitingen van "medebeleidsbepaling", maar ook van 
"beleidscontrole". De heer Prins meent, dat "grondslag 
voor het regeringsbeleid" opgevat moet worden ais "grond
slag voor de kabinetsformatie". Met dat laatste kan het 
element "medebeleidsbepaling" gecombineerd worden, want 
juist in het aspect "gx*ondslag voor de kabinetsformatie" 
krijgt "medebeleidsbepaliug" naar sprekers oordeel zijn 
pregnante betekenis. 

- Mevrouw -
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Mevrouw Fortauier en de heren Daudt en Prins vragen 
zich ai', of de subcommissie er goed aan doet met een al
gemene inleiding te beginnen. Besloten wordt de bespre
kingen over de inleiding op te schorten tot het moment, 
dat aan zo'n inleiding behoefte blijkt te bestaan. De 
heer Jeukens stelt voor in een inleiding aandacht te wij
den aan de eisen aan de leden van de Staten-Generaal te 
stellen; bepaalde grondwettelijke bepalingen over die 
eisen zijn niet aan te wijzen, maar het onderwerp leent 
zich zijns inziens wel voor behandeling in een algemene 
inleiding. 

De voorzitter vraagt, waar het idee van senator Y\ 
Van-Eiel is in te passen als dat nodig is. De subcommissie 
is van mening, dat een bespreking hiervan beter past in het 
kader van het hoofdstuk Openbare lichamen. Het secretariaat 
zal over het idee enige informatie verschaffen ten behoeve 
van de staatscommissie. 

De voorzitter stelt vervolgens aan de orde denver-
houding tussen regering en parlement. In de subcommissie is 
"men algemeen van gevoelen, dat in het Eerste en Tweede rap
port van de staatscommissie reeds voldoende daarover gezegd 
is. In de algemene inleiding op het eindrapport van de 
staatscommissie kan eventueel in het kort worden weergege
ven wat reeds in de beide genoemde rapporten vermeld is; 
in de inleiding op het hoofdstuk Staten-Generaal zullen geen 
beschouwingen worden gewijd aan het parlementaire stelsel, 
tenzij de behoefte daaraan alsnog ontstaat. Besloten wordt 

X dit (voorlopige) uitgangspunt te vermelden in het concept
rapport Staten-Generaal. 

De heer Jeukens merkt op, .dat zo er al iets over het parle
mentaire stelsel gezegd moet worden, dit dan beter had kun
nen plaatsvinden in de inleiding op het hoofdstuk Regering. 

Vervolgens stelt de voorzitter het tweekamerstelsel 
aan de orde, In de discussie blijken drie leden (t.w. de 
voorz itter en de heren Daudt en Gruijters) primair voor 
afschaffing van de Eerste Kamer te zijn, drie leden (b,w. 
mevrouw Fortaaier en de heren Jeukens en Schol ten) primair 
tegen afschaffing. 

De Jiexer Grui jters verwijst voor^i>in standpunt naur 
de bekende argumenten zoa'Ks ook weergegeven in het partij
programma vkn D'06» Zijns linziens is de Eerste Kamer niet 
bepalend inlde politiek. ZtL j vertraagt slachts de wetge
ving S p r o c e du\r e . We 1 zou s p \e k e r wi H e n pi e V t e n v o o r h e t 
inbouwen vanl een "bezinuingVnrocedure" in d\̂  werkwijze van 
de Staten-Generaal» 

Eén lid, de heer Prins is wel vóór afschaffing van 
de Eerste Kamer indien de huidige situatie gehandhaafd blijft 
maar indien haar bevoegdheden beperkt worden, zou hij voor 
instandhouding van de Eerste Kamer willen pleiten. 

De heer Gruijters verwijst voor zijn standpunt naar 
de bekende argumenten zoals ook weergegeven in het partij
programma van D'66. Zijns inziens is de Eerste Kamer niet 
bepalend in de politiek. Zij vertraagt slechts de wetgevings
procedure. Wel zou spreker willen pleiten voor het inbouwen 
van een "bezinningsprocedure" in de werkwijze van de Staten-
Generaal . 

De heer Seholten verwijst ook naar de bekende argumenten, 
maar dan voor instandhouding van de Eerste Kamer. Mij ves
tigt de aandacht van de subcommissie op het eindrapport 
van de De Savornin Lohmanstichting, waarin uitgebreid op 
de positie van de Eerste Kamer wordt ingegaan. Bij hand
having van de Eerste Kamer zou men aan twee dingen iets 
kunnen doen. In de eerste plaats pleit spreker voor meer 

- directe -
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directe invloed van de kiezer op de verkiezingen voor de 
Eerste Kamer; dit zou kunnen geschieden - met behoud van 
het systeem van getrapte verkiezingen - door aan de par
tijen de plicht op te leggen hij de Statenverkiezingen 
lijsten met kandidaten voor de Eerste Kamer te publicerend M. 

V-^v^>>— ' *» f In de tweede plaats zou,, aldus spreker, de werkwijze van 
uy!. / de Eerste Kamer verbeterd kunnen worden. 

M<y De heer Pandt is primair voor afschaffing van de Eerste 
JU**-» £\. K ^/"* Kamer, doch eventueel zou hij subsidiair voorstander van 

verbeteringen in de werkwijze en wijze van samenstelling 
zijn. 

Pe voorzitter pleit voor afschaffing van de Eerste 
Kamer. Wetgeving en verantwoording afleggen in twee in
stanties levert dubbel werk op. Het argument, dat het be
staan van een tweede instantie gelegenheid geeft tot bezin-
bing, spreekt hem wel aan, maar dit bezinningsaspect zou op 
een andere wijze ondervangen kunnen worden. Spreker wijst 
er in dit verband op, dat geen sociale of economische wet
geving tot stand komt zonder dat representatieve organen 
daarover hun mening hebben kunnen geven. Als alternatief 
denkt hij in de richting van een corporatief systeem, een 
organische kamer, waardoor de inspraak thans uitgeoefend 
door de SER en andere organen, meer openbaar wordt. Zijns 
inziens dient men bij het afwegen van voor en tegen van de 
Eerste Kamer ook in aanmerking te nemen, dat formeel deze Ka
mer de bevoegdheid hoeft om de regering naar huis te sturen, 
zonder echter een functie te hebben in de kabinetsformatie. 
Hoogstens zou, naar sprekers oordeel, de Eerste Kamer het 
recht van suspensief veto moeten hebben. 

Mevrouw Fort»nier is voor handhaving van de Eerste 
Kamer. Zij onderschrijft echter een aantal bezwaren tegen 
deze Kamer, en stelt een aantal verbeteringen voor. Men zou 
bijvoorbeeld het lidmaatschap van de SER onverenigbaar kun
nen verklaren met dat van de Eerste Kamer. Voorts zou kun
nen worden bepaald, dat begrotingswetten niet meer in de 

s t e Kamc r b e Li and e 1 d wo rde n. Ook wijst z 1 j o p de brief 
van de minister van Financiën (volgnummer 14) waarin het 
aantal leden van Eerste en Tweede Kamer ter discussie wordt 
gesteld. Tenslotte merkt zij op, dat zij persoonlijk niet 
gehecht is aan het systeem van getrapte verkiezingen voor 
de Eerste Kamer, haar partij echter wel. In dit verband 
acht zij de modaliteit die de lieer Scholten heeft voorge
steld, overweging waard, 

Pe heer Jcukens pleit voor handhaving van de Eerste 
Kamer. Zijn voornaamste argument is, dat het bestaan van 
een tweede instantie de regering tot voorzichtigheid noopt: 
als de Tweede Kamer van haar amendementsrecht gebruik heeft 
gemaakt, zal de regering er steeds rekening mee moeten hou
den, dat zij het geamendeerde wetsontwerp in de Eerste Kamer 
zal hebbeu te verdedigen. Naar sprekers oordeel speelt de • 
Eerste Kamer in de politiek een belangrijke rol. Pe Kamer 
heeft een katalyserende werking: zo/tegen de tijd, dat een 

. - begroting -
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begroting in deze Kamer moet worden behandeld, komen er 
nieuwe regeringsbesluiten los. Voorts geeft spreker als 
zijn mening over een organische kamer, als door de voor
zitter voorgesteld, te kennen, dat wanneer er een orga
nische kamer is, de idee van "vertegenwoordiging van het 
Nederlandse volk" en het begrip "Staten-Generaal", geheel 
anders komt te liggen. Niet de Staten-Generaal, maar de 
Tweede Kamer vertegenwoordigt dan het Nederlandse volk. 
Ook verandert daardoor de inhoud van de regel, dat wetge
ving .een samenspel is tussen regering en parlement. Indien 
de Eerste Kamer een organische kamer wordt, wordt de Tweede 
het politieke orgaan en komt de Eerste los van het parle
mentaire stelsel te staan. 

Mevrouw Eortanier geeft een toelichting op haar voor
stel de begrotingswetgeving te onttrekken aan de Eerste 
Kamer, In deze opzet komt de politieke zeggingsmacht (mogen 
de gelden besteed worden of niet) geheel bij de volkskamer. 
De terminologie "Eerste en Tweede Kamer" zou in haar ogen 
dienovereenkomstig verwisseld moeten worden. 

De heer Prins is voor afschaffing van de Eerste Kamer 
in haar huidige vorm^ajouden echter de bevoegdheden van de 
Eerste Kamer beperkt worden, bijvoorbeeld door het onttrek
ken van de begrotingswetgeving aan de Kamer, en zou het 
stelsel van de verkiezingen voor die Kamer een directere 
invloed van de kiezer mogelijk maken, dan zou spreker wel 
voor handhaving van de Eerste Kamer zijn. 

^ e voorzitter stelt vervolgens aan de orde de vraag 
welke beperkingen in de bevoegdheid van de Eerste Kamer kun
nen worden aangebracht, Als verst strekkend voorstel ziet 
hij de toekenning van een recht van suspensief veto. Dit 
zou dan kunnen inhouden, dat de Eerste Kamer een wetsontwerp 
kon terugwijzen naar de Tweede Kamer,maar dat de Tweede 
Kamer het bijvoorbeeld na een jaar ongewijzigd zou kunnen 
doorzetten. 

De heer Gruijters wi j s t er o p, dat h e t su s p e nd e r e n v an 
een belangrijke wet aan de regering een hoop moeilijkheden 
kan bezorgen; een zo ver strekkend voorstel tot beperking 
van de bevoegdheden van de Eerste Kamer is het recht van 
suspensief veto niet. De heer Daudj ziet in het voorstel 
zelfs een vergroting van de bevoegdheid van de Eerste Kamer. 

De heer Scholten acht het voorstel uit een oogpunt 
van efficiency niet aantrekkelijk. Men kan ui et zeggen, al
dus spreker, dat in de huidige situatie de behandeling in 
de Eerste Kamer een overmatige belasting is, Indien echter 
de Eerste Kamer het recht van suspensief veto krijgt en ook 
uitoefent, dreigt juist het gevaar van overmatige belasting. 
Voorts merkt hij op, dat naar de bestaande toestand de poli
tieke macht van de Eerste Kamer ligt in de omstandigheid, 
dat de Kamer ja of nee tegen de regering kan zeggen én de 
regering toezeggingen kan afdwingen. Beperkt men de bevoegd
heid van de Eerste Kamer tot een suspensief veto, dan dreigt 
het gevaar, dat deze Kamer niet langer serieus wordt geno
men en ook gemakkelijker wetsontwerpen terugstuurt. 

- Na -
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Na een ampele discussie over de technische uitwerking 
van het voorstel zegt de heer Grui.jters, dat het enige nut 
van de Eerste Kamer hierin gelegen is, dat wanneer er 
- technisch of politiek - iets fout is gegaan, de materie 
opnieuw bekeken wordt. Hij vraagt zich af, of de instantie 
die een tweede lezing af kan dwingen, speciaal de Eerste 
Kamer moet zijn. Mevrouw Fortanier riposteert, dat de ge
maakte fout mogelijk politieke elementen bevat. Haars in
ziens kan politieke problematiek door niemand beter worden 
bekeken dan door een gekozen orgaan, i.c. de Eerste Kamer. 

De heer Jeukons vraagt zich af, of het voor de Eerste 
Kamer, als deel van de Staten-Generaal wel aanvaardbaar is, 
dat zij slechts een beperkte tijd nee kan blijven zeggen. 
In dit verbaud merkt hij op, dat een vergelijking van de 
Eerste Kamer (met recht van suspensief veto) met het Britse 
Hogerhuis onmogelijk is. 

De voorzitter stelt voor het vraagstuk even te laten 
bezinken. Hij zelf is voor het voorstel, maar hij consta
teert, dctt de overige leden der subcommissie hetzij defi
nitief, hetzij voorlopig, afwijzend daartegenover staan. 

Mevrouw Fortanier heeft een ander voorstel ter beper
king van de bevoegdheden van de Eerste Kamer, namelijk be
palen, dat de Eerste Kamer voor verwerping van een wetsvoor
stel een gekwalificeerde meerderheid - zij denkt in dit 
verband aan 3/5 - nodig heeft. Zij tekent daarbij aan, dat 
zij voor grondwetswijziging in-^e¥%te lezing o-G^h-^e—«te-tr-
he4- eisen van een 'g&£eT?ê meerderheid wil vo^-s-t^m-*^--*^^^. 

De heer Schol ten meent, dat het de algemene regel in 
groepen is, dat een gewone meerderheid beslist, en een ge
kwalificeerde meerderheid slechts geëist wordt in zeldzame, 
daartoe geëigende, gevallen. 

De heer Jeukens geeft als zijn mening te kennen, dat 
de eis van een versterkte meerderheid de Eerste Kamer maakt 
tot een kamer van toezicht op de volkskamer. 

^ e v° o*'zit ter deukt, dat het voorstel van mevrouw 
Fortanier voor hen die de Eerste Kamer willen handhaven, 
onaantrekkelijk zal zijn. Hij constateert voorts dat het 
voorstel geen weerklank vindt in de subcommissie. 

Vervolgens stelt de voorzitter het onttrekken van de 
begrotingswetgeving^ aan de Eerste Kamer aan de orde.-
Üe"~heer Schol ten meent nog geen definitief oordeel te kun
nen uitspreken hierover. Hij ziet meer in het concentreren 
van de begrotingsbehandeling, zoals door de De Savornin 
Lohmanstichting in haar eindrapport voorgesteld (volgnum
mer ?40, p. 35): de begroting wordt ais geheel bij de 
Eerste Kamer ingediend en ook als geheel behandeld, tenzij 
een bepaald deel der leden een bepaald hoofdstuk afzonder
lijk willen bespreken. Volledige afschaffing van de algemene 
politieke en financiële beschouwingen in de Eerste Kamer 
acht hij onmogelijk: niet ieder departement dient zoveel 
wetsontwerpen in, dat daar*-», steeds een algemeen debat kan 
worden vastgeknoopt- „...w\ 

- V/at -
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Wat dat laatste betreft meent de heer Jeukens, dat 
de Eerste Kamer via het vragenrecht en interpellatie-
recht vel tot een gesprek met de regering kan komen. 
Overigens acht hij het niet kunnen meespreken over het 
budget een "capitis deminutio" van de Eerste Kamer, Spre
ker ziet meer heil in artikel 49 van de Proeve: men zou 
zich kunnen voorstellen, dat de begrotingsbehandeling ge
schiedt in verenigde vergadering, of dat de schriftelijke 
behandeling van de begroting in beide Kamers tezamen ge
beurt, de mondelinge in iedere Kamer apart. Mag de Eerste 
Kamer geen bcgrotingsontwerpen meer behandelen dan vervalt 
daarmee de mogelijkheid om het beleid van de regering op 
geordende wijze systematisch te bespreken. Spreker vreest, 
dat zich in plaats daarvan dan ongeordende vormen van be
leidscontrole zullen ontwikkelen. 

Uit de discussie blijkt, dat de heer Jeukens tegen 
het onttrekken van de begrotingsbehandeling aan de Eerste 
Kamer is, en dat de heer Schol tennog dubieert; de voorzit
ter, mevrouw Fortanier en de heren Daudt, Grui ,jters en Prins 
blijken voor het voorstel te zijn, waarbij de heer Gruijters 
de kanttekening plaatst, dat hij het voorstel nog te weinig 
vindt geven. 

Aan het eind van de middagvergadering komt het toe
kennen van inj.tiajk̂ ef r e c h t aan de Eerste Kamer aan de orde 
(artikel 57 Proeve). De heer Schol ten meent, dat dit voor
stel materieel aan de Eerste Kamer een verkapt amendements
recht verleent. De heer Jeukens is het niet met de vorige 
spreker eens; een initiatief-ontwerp van de Eerste Kamer 
moet, aldus spreker, nog al t i jd do o e de T we ed e Kamei', die 
daarop amendemenben kan aanbrengen of het voorsbel verwerpen. 
Hij zal echter, indien de subcommissie zelf dit denkbeeld 
niet naar voren brengt, zelf ook niet dit voorstel doen. 

De overige leden der . Lssie blijken tegen het 
denkbeeld te zijn. 

De vergadering wordt geschorst om 17.45 uur en her
vat des avonds 19.30 uur. 

ai kamerleden De avondvergadering vangt aan met een discussie over 
het aantal leden, waaruit de Eerste en de Tweede Kamer dienen 
te bestaan. 

Mevrouw Fortani er-De V,rit herinnert aan de brief van 
de Minister van Financiën (volgnummer 14), waarin deze een 
beperking van het aantal kamerleden bepleit. Zij sluit zicli 
daarbij aan. Door een verlaging van het aantal kamerleden 
zou de gemiddelde kwaliteit toenemen. Het tegenargument, 
dat de toeneming van het buitenlandse werk het huidige aan
tal kamerleden noodzakelijk maakt, zou vervallen, indien 
men de Eerste-Kamerleden meer bij dit werk betrok. Spreek
ster merkt op, dat verscheidene partijen dankbaar zouden 
zijn, als ze minder kandidaten behoefden te stel Jen. Bij 

- het -
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het grote aantal kamerleden zijn er verscheidene, waarvan 
men nooit iets hoort. 

^ e voorzitter is eveueens voorstander van een kleiner 
parlement. Met name in de grotere fracties is door de uit
breiding van het aantal kamerleden een te ver gaande specia
lisatie ingetreden. Goede kamerleden moeten all round zijn, 
in staat de desiderata op de verschillende beleidsterreinen 
tegen elkaar ai te wegen. 

De heer Jeukens meent, dat de in 1956 gerealiseerde 
uitbreiding van het aantal kamerleden moeilijk is terug te 
schroeven. Hij wijst erop, dat het Nederlandse parlement, 
gelet op de relatie tussen aantal leden en bevolkingscijfer, 
naar Europese verhoudingen klein is te noemen. Hoe groter 
een parlement is, des te efficiënter is de werkwijze geregeld. 
Als voorbeeld noemt spreker het Engelse parlement met 63O le
den. Het is beter naar mogelijkheden tot een doelmatiger 
werkwijze te zoeken dan het aantal leden van ons parlement 
te verlagen. 

De heer Scho11en acht de onbekendheid van kamerleden 
geen argument voor verlaging. Dat ligt aan de mensen zelf. 
De taak van de kamerleden ontwikkelt zich en wordt uitgebrei
der. Er is meer contact met de bevolking. Er worden meer 
hearings gehouden. Men gaat meer de boer op in eigen kring. 
De Tweede Kamer kan het wetgevingsprogramma van de regering 
soms moeilijk bijhouden. Spreke*1 ziet dan ook geen reden om 
tot vermindering over te gaan. Hij ontkent, dat er een ver
band is tussen het aantal en de kwaliteit van de kamerleden. 

De heer Pandt is voor terugkeer naar 100 respectievelijk 
50 kamerleden. Dat kleinere fracties daardoor overbelast zou
den worden, acht hij geen argument. De wezenlijke oorzaak 
daarvan ligt in de partijversplintering. Spreker meent overi
gens wei, dat een veel betere outillage van de individuele 
kamerleden noodzakelijk is. 

^ e voorzitter meent, dat de taakvervulling van de kamer
leden te weinig beïnvloed is door de maatschappelijke ver
anderingen. De inschakeling van adviescolleges bij de voor
bereiding van wetgeving zou ertoe moeten leiden, dat de ka
merleden veel details aan de deskundigen buiteu het parle
ment overlaten. Alleen met betrekkelijk kleine fracties, 
waarbinnen men het geheel overziet, kan de kamer een goede 
tegenspeler van de regering zijn. De outillage van de kamer
leden is inderdaad erbarmelijk. 

De heer Scholten is het met dit laatste eens. Maar hij 
gelooft niet, dat een betere outillage een verlaging van het 
aantal kamerleden mogelijk zou maken. Het vele werk blijft, 
alleen kan men het dan beter doen. De suggestie om de Tweede 
Kamer minder en de Eerste Kamer meer bij de buitenlandse 
politiek te betrekken, acht hij moeilijk verkoopbaar aan de 
Tweede Kamer. 

De heer Prins vindt met name met het oog op de positie 
van de middelgrote fracties een vermindering ongewenst. Een 
zekere specialisatie binnen een fractie is onmisbaar. Het 

- contact -
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contact met de kiezers eist veel tijd. Evenzo het buiten
landse werk. Spreker zou dit niet aan de Tweede-Kamerleden 
willen ontnemen. Het geeft hun een blikverruiming. 

De heer Daudt merkt op, dat men geen kamerlid dient 
te worden om zijn blik te verruimen. Een ruime blik is 
voorwaarde voor het kamerlidmaatschap. 

D° voorzitter concludeert, dat geen der leden voor 
uitbreiding van het aantal kamerleden is. Drie leden (de 
voorzitter, mevrouw Fortanier-De Wit en de heer Daudt) 
zijn voor kleinere kamers. Drie leden (de heren Jeukens, 
Prins en Schol ten) willen de huidige aantallen handhaven. 
Een betere outillage van de kamerleden wordt algemeen ge
wenst geacht. 

De lieer Schol ten vraagt nog aandacht voor het aspect, 
dat een verlaging vooral de middelgrote fracties treft. De 
grote kunnen toch wel voldoende blijven specialiseren. 

De heer Daudt geeft als de waarschijnlijke opinie van 
de heer Gruijters, dat deze voor een zo klein mogelijk par
lement is. Na verifiëring hiervan kan vastgesteld worden, 
wat als het meerderheidsstandpunt van de subcommissie zal 
worden gepresenteerd. Overigens zullen voor en tegen in het 
rapport gelijkelijk belicht worden. 

^ e voorzitter vraagt, of men het wenselijk vindt nog 
afzonderlijk op het aantal leden van de Eerste Kamer in te 
gaan3 Een beperking van de bevoegdheden van de Eerste Kamer 
zou hiertoe aanleiding kunnen geven. De vergadering is van 
oordeel, dat dit punt terzijde kan worden gelaten. 

De -voorzitter noemt twee argumenten ten gunste van 
een directe verkiezing van de Eerste Kamer. Inschakeling 
van de provinciale staten maakt de statenverkiezingen on
zuiver. Getrapte verkiezingen zijn in strijd met het stre
ven naar meer invloed voor de kiezers. 

De heer Scholten meent, dat deze grotere invloed ook 
bij handhaving van provinciale staten als kiescollege kan 
worden verkregen, wanneer vóór de statenverkiezingen de 
kandidatenlijsten voor de Eerste Kamer gepubliceerd worden 
en de Eerste-Kamerverkiezingen gehouden worden na cl e staten
verkiezingen. Spreker verwijst naar de desbetreffende sug-
g e s t i e v a u < l e D e S a v o r n i n L o hm a n S t i c h t i n g . 

De heer Jeukens zou eveneens willen voorschrijven, 
dat de Eerste-Kamerverkiezing kort na de statenverkiezingen 
plaa tsvindt. 

De heer Daudt is voorstander van directe verkiezingen 
tegelijk met die voor de Tweede Kamer. Vindt laatstbedoelde 
verkiezing via. ^cn districtensystecm plaats, dan zou de 
Eerste-Kamerverkiezing op basis van volstrekte evenredig
heid kunnen geschieden. 

Mevrouw Fo rtani e r-D e Wi t voert tegen deze suggestie 
aan, dat de Eerste Kamer dan door haar andere politieke 
samenstelling de beslissingen van de Tweede Kamer zou kun
nen doorkruisen. 

- De -
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De heer Scholten acht een voordeel van het geldende 
stelsel, dat daarin een regionaal element zit. Bij directe 
verkiezingen moeten de kandidaten de boer op. De positie 
van de Eerste Kamerleden zou hierdoor een andere worden. 

Mevrouw F o r tari i e r - D e \s' i t ziet in een indirecte ver
kiezing een klein voordeel, namelijk dat daardoor de 
Eerste Kamer een ander karakter heeft dan de Tweede, die 
de volkskamer is. Het lidmaatschap van de Eerste Kamer kan 
toevallen aan minder spectaculaire figuren. Spreekster heeft 
echter ook oog voor de bezwaren van de huidige situatie en 
is daarom wel voor handhaving daarvan, maar zonder enthou
siasme , 

De heer Daudt ziet niet in, vaarom bij een directe 
verkiezing de kandidaten de boer op moeten. Hij trekt een 
vergelijking niet de verkiezingen voor provinciale staten en 
gemeenteraden, die ook direct zijn en waar het evenmin gaat 
om personen, die van de politiek hun hoofdfunctie maken. 

De heer Schol ten voorziet bij directe verkiezingen 
één gecombineerde verkiezingsstrijd voor beide kamers. De 
Eerste Kamer krijgt dan een sterker politiek accent. 

De heer Jeukens sluit zich hierbij aan. Hij ziet een 
direct verband tussen de wijze van verkiezing en de bevoegd
heden. Eenzelfde wijze van verkiezing leidt tot dezelfde be
voegdheden als de Tweede Kamer en dus tot een doublure. Al
dus komt de positie van de Eerste Kamer in gevaar. 

^° voorzitter zegt, dab vóór hem beslissend is de 
vraag, waarom men een zo gebrekkig instrument als provinciale 
staten zou moeten hanteren om de Eerste Kamer samen te stel
len. Spreker meent, dat men volstrekt achter de feiten aan
loopt,, als men het thans nog te verdedigen acht, dat de sa
menstelling van een vertegenwoordigend lichaam uitgemaakt 
wordt door colleges als provinciale staten. Hij gelooft niet, 
dat een directe verkiezing noodwendig tot een gelijke werk-
wi j ze als de Twe e de Kame r mo e t 1 e i den. 

De h e e r P.?.; i :u> v o o r ziet, d a t d i r e c t e E e r s b e -K ara erve r -
kiezingen zich niet zullen onderscheiden van Tweede-Kamer
verkiezingen. Verkiezing door provinciale staten vindt hij 
ec liter eigenlijk ook een onmogelijke toestand, in aar zij 
har b tenminste het eigen karakter van de Eerste Kamer. 
Bij gebrek aan een alternatief is spreker daarom voorshands 
voor handhaving van de bestaande situatie. Misschien gaat 
hij echter nog om. 

VI Ie aanwezige leden achten het gewenst, dat de Eerste 
Kamer n a v i e r j a a r in haar geheel aftreedt. De verkiezing -
dient kort na de verkiezingen voor provinciale staten plaats 
te vinden. 

Het wordt niet nodig geacht om bijvoorbeeld door een 
mogelijkheid van ontbinding van provinciale staten rekening 
te houden met het theoretische geval, dat de Eerste Kamer 
tussentijds wordt ontbonden. 

De leden, die directe verkiezing voorstaan, geven de 
voorkeur aan een stelsel van evenredige vertegenwoordiging. 

- continuïteit -
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Een korte discussie wordt gewijd aan het voorstel 
van de proeve om de zittingsduur van een kamer van rechts
wege te verlengen, als niet tijdig een nieuwe kamer kan 
samenkomen. 

De heer Jeukens merkt op, dat een overeenkomstig 
voorstel zonder resultaat door Oud is gedaan ter gelegen
heid van de grondwetswijziging 1956. Spreker is er geen 
voorstander van, omdat het in feite regeling van een stuk 
staatsnoodrecht inhoudt, 

De heer Daudt acht het voorstel wel van belang, omdat 
daardoor de onzekerheid wordt weggenomen, of er in bepaalde 
omstandigheden nog een parlement is. 

•̂ e voorzitter vraagt zich af, of bij het opnemen van 
deze voorzieniTig ook niet allerlei andere noodgevallen 
zouden moeten worden geregeld. Dat deze bepaling in de 
laatste oorlog de in 1937 gekozen kamer gelegitimeerd zou 
hebben, spreekt hem niet aan. Een bezetter trekt zich daar
van toch niets aan. 

De heer Scho11en wil het voorstel alleen steunen, als 
daarvoor een ander belangrijk argument bestaat dan een even
tuele bezetting. 

De lieer Daudt is bevreesd, dat uit de gekozen formule
ring door de regering een zekere rechtvaardiging geput kan 
worden om in bepaalde omstandigheden de verkiezingen uit te 
stellen en met de oude kamer door te gaan. 

Besloten wordt, dat het secretariaat een notitie zal 
opstellen omtrent de motieven van het ontwerp-Oud en de 
parlementaire behandeling daarvan. 

De volgende vergadering wordt vastgesteld op 
vrijdag 23 januari, des middags om 2.15 uur. De behandeling 
van het hoofdstuk Staten-Generaal zal dan worden voortgezet. 

Om 9»V5 uur sluit de voorzitter de vergadering. 

Instituut voor Nederlandse Geschiedenis, Grondwetscommissies 1883-1983
1967 Commissie-Cals/Donner, notulen, subcommissie 2 reg-sg, 1970-01-09

KDC, Nijmegen, Archief Cals, inv.nr. 62


